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Úvodník Milana Chovance
hejtmana Plzeňského kraje (ČSSD)

Krátce z Plzeňského kraje
Rezidence Terasy 

otevírá dveře

Senior rezidence Terasy pořádá při příleži-
tosti prvního výročí zahájení provozu dny 
otevřených dveří, a to ve čtvrtek 20. a pátek 
21. června 2013. Prostory areálu Senior re-
sidence Terasy v Sokolovské ulici 1099/80  
v plzeňské části Bolevec budou přístupny po 
oba dny od 8.00 do 19. 00 hodin, v podvečer 
20. 6. v 17.30 hodin vystoupí folklórní sou-
bor Úsměv Horní Bříza, následující den ve 
stejný čas potěší návštěvníky soubor Jiskra 
58 Plzeň. 

Celý areál domova je zcela bezbarié-
rový včetně vstupů na terasy a do zahrady, 
uvnitř budovy je výtah na lůžko. Domov má 
vlastní kuchyni pro zajištění celodenní stra-
vy, moderní koupelnu s vanou pro vozíčká-
ře, sprchovací box pro ležící klienty a vanu  
s hydromasáží, klubovny pro zájmovou, so-
ciálně terapeutickou a aktivizační činnost, 
dvě počítačová pracoviště s internetem. Zá-
jemci si budou moci v rámci dnů otevřených 
dveří všechny prostory prohlédnout.

Starostové a radní jednali
na Rokycansku

Jedno z dalších pravidelných setkává-
ní radních Plzeňského kraje a starostů 
jednotlivých okresů se uskutečnilo ve 
Volduchách na Rokycansku. Radní se 
zde setkali se starosty obcí z okresů 
Plzeň – jih a Rokycany, seznámili je  
s plány ve svých resortech a připomně-
li, z jakých dotačních titulů lze čerpat 
prostředky. V úvodu setkání se starosty 
upozornil hejtman na negativní vývoj 
financování krajů. „Kraj má v důsledku 
změn v rozpočtovém určení daní oproti 
loňsku o 17 milionů korun nižší příjem. 
Takže k žádnému navýšení, tak jak bylo 
avizováno, nedošlo,“ uvedl hejtman. 
Připomněl, že kraj je navíc letos pod 
silným tlakem kvůli masivnímu předfi-
nancování evropských dotací. „Za tyto 
prostředky stavíme hlavně nové komu-
nikace, bohužel je téměř vůbec nelze 
využít na rekonstrukce těch stávají-
cích,“ doplnil hejtman Milan Chovanec.

Kraj bude IT nakupovat 
„dynamicky“ 

Krajský úřad Plzeňského kraje a jím řízené 
organizace budou od tohoto měsíce další 
čtyři roky využívat pro nákup IT vybavení 
dynamický nákupní systém (DNS). Za pod-
pory odboru informatiky úřadu jej zavádí 
Centrální nákup, p. o. Systém zjednoduší 
účast uchazečů v jednotlivých veřejných 
zakázkách, administrativu pro zadavatele  
a má napomoci k dosažení co nejnižších cen. 

Dodavatelé počítačů a příslušenství 
se mohou do DNS přihlásit před startem 
19. června nebo kdykoli později při splnění 
vstupních podmínek. Jakmile se dostanou 
do systému, budou jim chodit výzvy k po-
dání nabídky na konkrétní druhy IT.  Ucha-
zeči už budou moci jen nabídku učinit, aniž 
by museli znovu prokazovat kvalifikaci. Lze 
očekávat, že v jednotlivých zakázkách bude 
vyšší konkurence. K dosažení co nejlepších 
cen pomůže elektronická aukce, kde ucha-
zeči budou moci své nabídkové ceny dál 
snižovat. 

Rád bych na tomto místě poděkoval 
všem, kteří se podíleli na záchranných 
pracích při povodních v Plzeňském kra-
ji. Profesionálním i dobrovolným hasi-
čům, policistům i městským strážníkům, 
správcům inženýrských sítí, vodohospo-
dářům, zaměstnancům městských in-
stitucí a v neposlední řadě stovkám lidí  
a firem, kteří okamžitě a nezištně na-
bídli pomoc. Mnozí z nich několik nocí 
nespali, strávili dny v nevlídném počasí  
a ve stoupající vodě neváhali přiložit 
ruku k dílu a pomoci ohroženým. Roz-
vodnila se Klabava a ohrožovala obce na 
Rokycansku, podobně na tom byly Dola-
ny na Klatovsku a řada dalších míst, kde 
byly evakuovány desítky domácností.  
V Plzni byla nejhorší situace na Roud-
né a v Koterově, uzavřen musel být  
i most na Jateční. Voda komplikovala život  
v celém kraji. Na jihu Plzeňska byla řada 
neprůjezdných cest, ve Štěnovicích se 
nedal přejet most a vlaky nejely na trati 
z Berouna...

Zvláštní poděkování patří všem za-
městnancům plzeňské pobočky Povodí 
Vltavy. Na velkou vodu byli připraveni  

a díky jejich včasné a preventivní reak-
ci se podařilo zabránit těm největším 
škodám. Pomohlo i to, že přehradu Hra-
cholusky začali vypouštět už 18. května  
a nedošlo tak k neregulovanému zapla-
vení obcí a zemědělské půdy. Poděková-
ní si zaslouží i všichni pracovníci krizo-
vých štábů, kteří koordinovali záchranné 
činnosti. Ne vždy bylo možné poslat aktu-
álně pomoc, ne vždy byl možný okamžitý 
příjezd hasičů, protože právě zasahovali 
v jiné lokalitě. Přesto i v době, kdy byla 
voda na vzestupu, běžel celý záchranný 
systém bezchybně a na plné obrátky.

Musím také ocenit to, že všichni po-
vodní zasažení obyvatelé nečekali na 
pomoc jen se založenýma rukama, ale 
udělali vše, co bylo v jejich silách, 
aby zamezili škodám a pomáhali 
i svému okolí. Přes veške-
ré tragédie a negativa, která 
povodeň do západních Čech 
přinesla, jsme zjistili i jednu 
pozitivní věc. Víme, že hrozivé 
nepřízni živlů se dá čelit. Pře-
devším pak, jednáme-li spo- 
lečně.

Ještě jednou děkuji všem, kteří po-
máhají.

Milan Chovanec
hejtman Plzeňského kraje

David Limberský
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DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
pořádá při příležitosti prvního výročí zahájení provozu

DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
20. 6. a 21. 6. 2013 

Prostory areálu Senior residence Terasy Sokolovská 1099/80, Plzeň-Bolevec
budou přístupny po oba dny od 8:00 do 19:00 hodin

Ve čtvrtek 20. 6. od 17:30 vystoupí folklórní soubor Úsměv Horní Bříza            
a v pátek 21. 6. od 17:30 soubor Jiskra 58 Plzeň

                                                           

Srdečně zveme rodinné příslušníky obyvatel domova a širokou veřejnost

www.turisturaj.cz, www.zooplzen.cz, www.iris.snadno.eu, www.plzen2015.net

Rodinný zahraničn
í zájezd, pohled na Plzeňsko ze vzduchu, trička s logem

 štafety,

exkurzi d
o Českého rozhlasu Plzeň, zajímavé reklamní předměty Plzeňského kra

je,

Celkem je pro vylosované připraveno 50 zajímavých cen. 
poukázku na

 sportovní zboží.

více informací naleznete na

NAVŠTIV ALESPOŇ 12 ZE 46 UVEDENÝCH CÍLŮ,
                    PROŽIJ BEZVA PRÁZDNINY A JEŠTĚ VYHRAJ

1. 7.- 31.8. 201311. ročník

VE
LKÉ

 SOUTĚŽNÍ PUTOVÁNÍ 

PO
 TU

RISTIC
KÝCH ZAJÍMAVOSTECH 

PLZ
EŇSKÉHO KRAJE 
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Je pátek, poslední květnový den a dobro-
volní hasiči v Plzni si připomínají historic-
kou jízdou a slavnostním setkáním 130 let 
od založení župy. Hned po návratu z oslav 
je však čeká tvrdá realita. Začínají povod-
ně 2013. Během následujících dnů se jed-
notky dobrovolných hasičů v Plzni, a nejen 
tady, nezastaví. Ve výjezdu jsou po několik 
dní všichni dobrovolní hasiči, pomáhají, 
kde se dá. Nejhůře postiženými oblastmi  
v Plzni jsou Roudná, Koterov, Jateční ulice, 
v kraji pak Liblín, Smědčice nebo Švihov.

„V Plzni je 15 jednotek dobrovolných 
hasičů, které téměř nepřetržitě pomáhají 
zmírňovat následky povodní od začát-
ku, tedy pátečního večera 31. května, do 
současné chvíle, pátečního odpoledne  
7. června. A domnívám se, že ještě pár dní 
bude naše práce potřeba,“ shrnuje něko-
lik dní trvající „zásah“ starosta Městského 
sdružení hasičů Plzeň Petr Jůzek. Denně 
je na nohou kolem 150 zasahujících dob-
rovolných hasičů, kteří během povodní 
čerpají vodu ze zatopených sklepů, stavějí 
protipovodňové bariéry nebo pomáhají od-
straňovat následky řádění vodního živlu.

Ovšem ani zásah dobrovolných jedno-
tek se letos při povodních neobešel bez 
problémů. „Opilý řidič nám naboural vozi-
dlo a poškodil také člun a vlek. Škodu od-
haduji na 200 až 250 tisíc korun,“ líčí Petr 
Jůzek problém, který potkal dobrovolné 
hasiče z Koterova při zásahu. 

Při povodních jsou jednotky dobrovol-
ných hasičů jednou z nejvíce využívaných 
složek IZS. Záchranné práce ovšem odvá-
dí také profesionální hasiči, a je-li potřeba, 
i Policie ČR a zdravotní záchranná služba. 

Dobrovolní hasiči zůstávají často v po-
stižených místech nejdéle a pomáhají ne-
jen předejít škodám před příchodem velké 
vody, ale také při odstraňování následků 
po povodni. „Ještě několik dní budeme 
pomáhat při úklidových pracích a čištění 
kontaminované vody ve studních. Čeká 
nás i po povodni spousta práce,“ uzavírá 
Jůzek.

Plzeňský kraj se snaží jednotkám do- 
brovolných hasičů v kraji vyjít maximál-
ně vstříc. Kromě příspěvků na techniku  
a vybavení jednotek letos nabízí i možnost 
získat příspěvek na rekonstrukci a zlepše-
ní stavu hasičských zbrojnic jednotek dob-
rovolných hasičů Plzeňského kraje. 

Více informací k tomu, jak žádat  
o příspěvek, je na webových stránkách 
kraje www.plzensky-kraj.cz.

S vodním živlem bojovali dobrovolní hasiči z Koterova několik dní. 
             Autor: Zdeněk Vaiz

Z přehlídky vyrazili zachraňovat obydlí
dobrovolní hasiči

Dobrovolným hasičům v obcích vychází vstříc také Plzeňský kraj. Pravidelně přispí-
vá na techniku a vybavení jednotek.         Autor: Zdeněk Vaiz
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Několik perných dnů na začátku června za-
žili kvůli povodním obyvatelé kraje v blízkos-
ti vodních toků. Téměř nepřetržitě pomáhali  
v postižených oblastech zmírňovat následky 
velké vody záchranné složky integrovaného 
záchranného systému, dobrovolníci a další 
lidé, kteří se jakýmkoliv způsobem rozhodli 
podat pomocnou ruku. Na Krajském úřadě 
Plzeňského kraje se po celou dobu scházel 
krizový štáb, který monitoroval situaci a orga- 
nizoval pomoc postiženým oblastem. 

Povodeň v kraji zasáhla 159 obcí, 75 
z nich požádalo o příspěvek na likvidaci 

prvotních nákladů. Na tuto pomoc obcím 
uvolní Plzeňský kraj v první fázi 7 mil. Kč  
a současně bude žádat o peníze určené na 
tyto účely ministerstvo financí. 

Zároveň obce zasílaly na KÚPK odhady 
celkových škod. Ty budou předány na mini-
sterstvo financí a poslouží k tomu, aby jed-
notlivá ministerstva vypsala dotační progra-
my, z nichž budou obce a kraj čerpat peníze 
na obnovu po povodních. Během povodní 
obdržel krajský úřad řadu nabídek pomoci.

„Chci poděkovat rektorce Západočeské 
univerzity Iloně Mauritzové, která nabídla 

možnost bezplatného ubytování na stu-
dentských kolejích pro ty, kdo budou chtít 
přes léto dávat do pořádku své domy a by- 
ty,“ řekl Milan Chovanec s tím, že nabídek 
pomoci různého druhu je celá řada. „Všech 
takových reakcí si velmi vážím a děkuji za 
ně. Poděkování patří také všem složkám 
integrovaného záchranného systému za 
vynikající práci. Bez jejich nasazení a profe-
sionálního přístupu by zvládnutí povodňové 
situace bylo opravdu velmi složité. Poděko-
vání patří také všem dobrovolným hasičům 
za vynikající práci,“ doplnil Milan Chovanec.

Povodně 2013 v Plzeňském kraji 

Zaplavená část Liblína. Tréninkový stadion FC Viktoria Plzeň.

Povodní postižené oblasti v obci Hová Huť. Obyvatelé Plzně - Koterova se snažili ochránit svůj majetek hrázemi z pytlů 
s pískem. 
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Povodně 2013 v Plzeňském kraji 

Předseda Asociace krajů ČR Michal Hašek (ČSSD) navštívil spolu s hejtmanem 
Milanem Chovancem (ČSSD), primátorem města Plzně Martinem Baxou  (ODS) 
a starostou ÚMO Plzeň 1 Miroslavem Brabcem (ČSSD) zaplavené oblasti.
 

Zatopené rodinné domy v Plzni - Koterově.

Profesionální hasiči využívali vysokokapacitní čerpadlo Somati. 
Autor: HZS Plzeňského kraje

Zasedání Krizového štábu Plzeňského kraje.

Jez v Nové Huti – mlýnská stavidla (dočasná, ale účinná opatření). 
Autor: Miroslav Tlustý, OÚ Dýšina

Zatopení části Mlýnské ulice Dýšina – Nová Huť, vpravo Bílý mlýn Kepka.
Autor: Miroslav Tlustý, OÚ Dýšina
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Hospodářská recese posledních let sni-
žuje dynamiku evropského hospodářství, 
brzdí ji rovněž dluhy, které jednotlivé mu-
nicipality, regiony a stát nashromáždili bě-
hem posledních let a desetiletí. Plzeňský 
kraj zůstává i v pátém roce pod vedením 
ČSSD jediným nezadluženým krajem  
v České republice. Rozpočet Plzeňského 
kraje na rok 2013 počítá rovněž s nepřízni-
vým hospodářským výhledem a s ním spo-
jenými nižšími daňovými příjmy pro náš 
kraj. Přesto se snažíme neomezovat  služ-
by, které kraj poskytuje svým občanům, 
investice do krajských silnic a dalšího ma-
jetku. Kraji to umožňuje stále efektivnější 
nakládání s finančními prostředky, jakým je 
například vznik Centrálního nákupu.  Tato 
příspěvková organizace, zřízená Plzeň-
ským krajem za účelem centralizovaného 
zadávání veřejných zakázek, umožňuje 
jejich transparentnější zadávání, vysokou 
kvalitu a odbornost při jejich vyhodnocová-
ní a tak i finanční úspory pro kraj.

Situace ve zbytku České republiky již 
zdaleka tak příznivá není. Celková výše 
státního dluhu ČR dosáhla v loňském 
roce výše 1 667,6 mld., což představuje 

okolo 42% ročního HDP. Roční přírůstek 
k tomuto dluhu za minulý rok pod vede-
ním vlády „rozpočtové odpovědnosti“ činil 
168,2 mld., tedy druhý nejvyšší roční pří-
růstek vůbec. 

Dluhy krajů a obcí rostou dynamičtěji  
v souvislosti s končícím rozpočtovým 

obdobím Evropské unie a nutností spo-
lufinancovat velké množství projektů  
z fondů EU. Ani Plzeňský kraj nezaostá-
vá v čerpání prostředků z fondů Evrop-
ské unie, daří se nám však kofinancová-
ní těchto projektů zajišťovat z vlastních 
zdrojů, bez využití půjček a úvěrů. Jed-
ním z nejzajímavějších příkladů využití 
evropských peněz je právě běžící pro-
jekt transformace Domova pro osoby 
se zdravotním postižením Stod, jenž byl 
předmětem posledního jednání a ná-
vštěvy Finančního výboru Zastupitelstva 
Plzeňského kraje, které se uskutečnilo 
8. 4. 2013. Cílem projektu je dosáhnout 
začlenění klientů DOZP do společnosti  
a nabídnout jim co nejpřirozenější pro-
středí k bydlení v samostatných bytových 
jednotkách oproti předchozímu ubytování 
v ústavu, aktivní zapojení se na trh práce 
a do společnosti. Tento projekt významně 
mění pohled na způsob poskytování soci-
ální péče zdravotně postiženým osobám 
a snaží se o běžné vnímání těchto osob. 
Při realizaci projektu transformace DOZP 
Stod bude 85% prostředků hrazeno z Ev-
ropského fondu pro regionální rozvoj. 

Státní dluh ČR  1 667,6 mld.
Kraje        21,3 mld.
Hlavní město Praha      31,2 mld.
Obce a města        90,0 mld.

Kraj zůstává bez dluhů

Profesionálové HZS a ZZS 
soutěžili v Rokycanech

Ve středu 15. května 2013 jsem měla tu čest 
být přítomna na náměstí v Rokycanech již 
třináctému ročníku soutěže ve vyprošťová-
ní a poskytování předlékařského ošetření  
zraněných při dopravních nehodách. Tato 
soutěž se konala po osmé pod názvem 
„Memoriál Jindřicha Šmause“. V tomto roce 
byla účast bohatá.  Z celé České republiky 
se sjelo 12 týmů a soutěž obohatila i mezi-
národní účast týmů ze Slovenské republiky 
a z Maďarska. Soutěžní tým tvořili vždy 4 
členové HZS a 3 členové ZZS. Úkolem kaž-
dého týmu bylo za dané situace, která byla 
naaranžována podle vylosovaného scéná-
ře, co nejbezpečněji a nejefektivněji vypros-
tit zraněné osoby z havarovaného vozidla 
a poskytnout jim přednemocniční pomoc. 
Scénáře byly připravené podle skutečných 
nehod, tak jak je v minulých dobách muse-
ly HZS a ZZS skutečně řešit. Žádný z týmů 
nemohl dopředu vědět, jaká situace je čeká, 
a musel reagovat na skutečnosti, které zjistil 
po odstartování zásahu. „Zranění“ byli na-
maskováni za pomoci studentek zdravotnic-

ké školy a pro diváky to bylo opravdu velmi 
věrohodné. Limit 20 minut na celý zásah byl 
někdy velmi napjatý a ne všem týmům se 
jej podařilo dodržet. Překročení tohoto limitu 
znamenalo, že tým nebude hodnocen. Zá-
kladní limit pro zásah byl stanoven na 15 
minut a každé překročení tohoto limitu do 
rozsahu 20 minut bylo penalizováno. Tato 
penalizace mohla mít v závěru hodnocení 
význam v případě, že došlo u týmů k rov-
nosti bodového hodnocení.

Ze 14 soutěžících týmů vypadly z celko-
vého hodnocení 3 týmy. I to svědčí o nároč-
nosti celé soutěže.

Rozhodčí hodnotili taktiku a techniku 
provedení zásahu a první předlékařskou 
pomoc a teprve součet dílčích hodnocení 
rozhodoval o celkovém vítězi. Nejlépe le-
tošní soutěž zvládl a stal se vítězem tým 
Karlovarského kraje, i když je třeba říci, že 
si „vypůjčili“ ZZS ze Sušice. O jediný bod 
pak zůstal za tímto týmem tým HZS a ZZS 
Sušice z našeho kraje a třetí příčka patřila 
hasičům a záchranářům z Maďarska.

Soutěž byla zajímavá pro přihlížející di-
váky, ale mám za to, že je třeba se zamyslet 
nad větším využitím této soutěže pro větší 
osvětu zejména mezi dětmi a mládeží a na-
konec i dospělými. Vždyť pomoc při doprav-
ních nehodách začíná tím, že nehoda je 
řádně ohlášena a sděleny potřebné a věcné 
údaje, aby pozdější zásah byl co nejefektiv-
nější. Příprava soutěže je náročná, a proto 
je třeba vynaložené úsilí co nejlépe zúročit 
pro celou společnost.

JUDr. Zdeňka Lišková, 
náměstkyně hejtmana
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Hejtman Milan Chovanec se svou náměst-
kyní Zdeňkou Liškovou předal šek v hodno-
tě 100 tisíc korun autorce a režisérce filmu 
Šmejdi Silvii Dymákové na podporu distribu-
ce filmu.

V rámci projektu Plzeňský kraj – bez-
pečný kraj se kraj dlouhodobě snaží preven-

tivně působit na seniory formou 
přednášek a besed. Zároveň 
podporuje i projekty přispívající 
k osvětě.

„Již dlouhou dobu se mluví  
o problémech na předváděcích 
akcích a nikdo to dosud neřešil. 
Je smutné, že až když byl na-
točen film, snaží se problémy 
někdo řešit,“ řekl při předání hejt-
man Milan Chovanec. „Při své 
právnické praxi jsem se opakova-
ně setkala s případy, kdy byli se-
nioři přinuceni ke koupi a neměli 
na splátky. Často jim však pomoci 
nelze,“ dodala náměstkyně hejt-
mana Zdeňka Lišková. 

Částka 100 tisíc korun bude 
po ukončení promítání filmu  

v multikinech určena na distribuci v menších 
kinech. „Chceme, aby film mělo možnost vi-
dět co nejvíce lidí,“ upřesnil hejtman Milan 
Chovanec. Plzeňský kraj má zájem v rámci 
projektu Plzeňský kraj – bezpečný kraj zor-
ganizovat promítání filmu pro seniory žijící  
v menších obcích.

šek v hodnotě 100 tisíc korun

Šek v hodnotě 100 tisíc korun předali režisérce filmu Silvii  
Dymákové (zleva) náměstkyně hejtmana Zdeňka Lišková 
(KSČM) a hejtman Plzeňského kraje Milan Chovanec (ČSSD).

Loňský úspěch 

Po loňském úspěchu Muzea a galerie 
severního Plzeňska v Mariánské Týnici 
a Západočeské galerie v Plzni v národní 
soutěži muzeí České republiky bylo letošní 
slavnostní vyhlášení cen, které se usku-
tečnilo v polovině května, očekáváno s vel-
kým napětím. 

Západočeská galerie získala třetí mís-
to za první publikaci mapující futurismus 
v českém prostředí – „Rytmy + pohyb + 
světlo“ a Západočeské muzeum v Plzni 
dvě ceny, druhé místo za projekt zřízení 
Diecézního muzea a první místo za knihu 
„Z Nového Světa do celého světa. 300 let 
harrachovského skla“, kterou vydalo spolu 
s Uměleckoprůmyslovým muzeem v Pra-
ze. Slavnostního vyhodnocení a předání 
cen se zúčastnila i ministryně kultury Ale-
na Hanáková. 

Všechny tři ceny jsou velkým úspěchem 
nejen Západočeského muzea v Plzni a Zá-
padočeské galerie v Plzni, ale i Plzeňského 
kraje. Žádný jiný kraj se nemůže pochlubit 
takovým úspěchem v jednom ročníku Ná-
rodní soutěže muzeí Gloria musaealis. 

v národní muzejní soutěži 
byl letos překonán

Tvůrci filmu „Šmejdi“ obdrželi 

Zámeckým parkem Hradiště v Blovicích 

Muzeum jižního Plzeňska  
v Blovicích sídlí od roku 2002 
v prostorách zámku Hradiště, 
jehož důležitou součástí je  
i zámecký park, který prošel 
v uplynulých letech rozsáhlou 
rekonstrukcí.

Cílem rekonstrukce bylo 
park ozdravit, navrátit mu 
dřívější půvab a proměnit jej 
ve vyhledávané odpočinko-
vé místo návštěvníků muzea  
a obyvatel Blovic. Bohužel 
před tím, než mohl být zá-
mecký park slavnostně před-
staven veřejnosti, došlo k jeho 
zaplavení, což dokládají foto-
grafie.

Návštěvníkům parku bude 
k dispozici nově vybudovaná, 
necelý kilometr dlouhá nauč-
ná stezka. Na šesti informač-
ních tabulích se zde budou 
mít možnost seznámit s histo-

rií zámeckého parku, který je 
působivou ukázkou úplné pře-
měny původní barokní zahra-
dy do přírodně krajinářského 
parku na konci 19. století. 

Rekonstrukce parku byla 
podpořena v rámci Operační-
ho programu Životní prostředí, 
prostřednictvím Státního fon-
du životního prostředí České 
republiky. Obnova parku byla 
zahájena v únoru 2011 pod 
vedením ředitelky Evy Pančí-
kové, obnovu prováděla firma 
GREEN PROJECT, s. r. o., 
Průhonice. V průběhu celého 
projektu došlo ke kácení stro-
mů, odvodnění podmáčených 
luk, byly prováděny terénní 
úpravy, pěstební opatření na 
stávajících stromech, zaklá-
dány nové travnaté plochy  
a vysazovány nové stromy  
a keře.

se prohnala povodeň
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Nehoda se stala dne 8. 4. 2013 okolo půl 
sedmé ráno na dálnici D5 ve směru na 
Prahu. Francouzský autobus plný dětí vy-
jel na rokycanském exitu z dálnice. Projel 
ve velké rychlosti okolo svodidel a sjel na 
silnici, která vede pod dálnicí z Rokycan 
na Litohlavy. Následně narazil do protisva-
hu, který autobus zastavil.
Tísňová výzva od laika na linku 155 
proběhla v 6:38 hodin: 
Časy příjezdů posádek na místo:
6:47 – čas příjezdu první posádky ZZS PK 
6:51 – čas příletu Letecké záchranné služ- 
by Armády České republiky Líně 
Transporty pacientů z místa nehody:
7:09 – odjezd první posádky ZZS PK 
8:01 – odlet 2. transportu LZS AČR Líně 
+ ukončení akce lékařem LZS AČR Líně
Zprovoznění komunikací:
10:00 – zprovozněna dálnice D5 
11:30 – zprovozněna silnice 1/83

Během mimořádné události řešila ZZS 
PK dalších 14 výjezdů v Plzeňském kraji 
mimo Rokycan, Radnic a přilehlého okolí.

Zástupce všech složek integrované-
ho záchranného systému, které zasahova-

ly při tragické nehodě autobusu, přijal dne  
4. června 2013 v prostorách Francouz-
ské aliance Plzeň velvyslanec Francie  
v České republice Pierre Lévy a poděko-
val jim za vysokou profesionalitu. Slav-

nostní akce se vedle záchranářů zúčast-
nili zástupci veřejného života, Plzeňského 
kraje (radní Václav Šimánek), města Plz-
ně (primátor Martin Baxa) i církve (biskup 
plzeňský František Radkovský).

Hromadná nehoda autobusu u Rokycan 
Časový sled událostí z pohledu ZZS Plzeňského kraje

Nejlépe vaří s regionálními potravinami
žáci Hotelové školy v Plzni

Hotelová škola Plzeň se stala vítězem letoš-
ního ročníku soutěže „Vaříme s regionální 
potravinou“. Praktické finále se uskutečnilo 
v polovině května v rámci akce Apetit Festi-
val za OC Plzeň Plaza. 

Finále soutěže se zúčastnili vítězové 
písemné části. Ta spočívala ve vypracová-
ní receptury jídla, které musí být vytvořeno 
nejméně z jednoho druhu regionální potra-

viny Plzeňského kraje. Ve finálovém - prak-
tickém kole si kolektivy studentů bez pomoci 
odborných mistrů a před očima stovek divá-
ků vyzkoušely vaření v praxi. Přípravu, ser-
vírování i chuť jednotlivých menu hodnotila 
velice přísná odborná porota.

Vítězem třetího ročníku krajské gas-
tronomické soutěže „Vaříme s regionální 
potravinou“ se stala Hotelová škola Plzeň, 

druhé místo získala Střední škola zeměděl-
ská a potravinářská v Klatovech a na třetím 
místě se umístila Střední odborná škola  
a střední odborné učiliště Horšovský Týn.

Výherci získali od Plzeňského kraje po-
hár vyrobený Střední školou Horní Bříza, 
koš s Regionálními potravinami Plzeňské-
ho kraje a finanční odměnu ve výši 20 tisíc,  
15 tisíc, resp. 10 tisíc korun.

Porota soutěže neměla při hodnocení pokrmů jednoduchý úkol.

Záchranářům, kteří zasahovali při nehodě autobusu poděkoval francouzský velvyslanec Pierre 
Lévy (vpravo).

Vítězný tým Hotelové školy v Plzni.
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Dne 17. 5. 2013 se v Praze konal po té-
měř roční přípravě 2. sjezd RSČR. Rada 
seniorů Plzeňského kraje nominovala na 
tento sjezd 7 delegátů, kteří byli zvoleni 
na dubnové konferenci, o které jsme psali  
v květnovém čísle. 2. sjezd RSČR zhodnotil 
práci za čtyřleté období od r. 2009 do 2012.  
V hodnoceném období se téměř zdvoj-
násobil počet našich organizací a krajské 
Rady seniorů již pracují již v 11 krajích naší 
republiky a členská základna se rozšířila 
na 320 tisíc členů. Důležitost sjezdu pod-
trhla účast řady hostů v čele s preziden-
tem republiky Milošem Zemanem, který  
v projevu navrhl úpravu valorizace důcho-

dů jednotnou částkou pro všechny důchod-
ce, bez ohledu na zásluhovost. Z dalších 
hostů zaujaly projevy předsedy Senátu, 
předsedy odborových svazů, předsedy 
ČSSD a předsedy Asociace krajů. Všich-
ni vyjádřili podporu seniorské generaci. 
Ze zahraničních hostů vystoupili s projevy 
představitelé Evropské rady seniorů, Ra-
kouska a Slovenska. Sjezd po diskusi zvolil 
nové řídící orgány RSČR a program RSČR 
na léta 2013 až 2017, který vytyčuje hlavní 
úkoly pro zlepšování životní úrovně senior-
ské generace v ČR. Pro předsednictvo RS 
Plzeňského kraje vyplývá z přijatého usne-
sení sjezdu řada úkolů, v první řadě roz-

pracování jednotlivých bodů na podmínky 
našeho kraje a hlavně jejich plnění. Nejdů-
ležitější úkol bude rozšířit činnost Rady se-
niorů do dalších bývalých okresních měst  
a vytvářet Městské rady seniorů v ostatních 
statutárních městech. Předpokladem pro 
splnění sjezdových úkolů je dobrá spoluprá-
ce krajské rady seniorů se státními orgány  
v kraji. Tuto spolupráci s Krajským úřadem  
a Magistrátem m. Plzně jsme vyhodnotili 
velmi kladně a doufáme, že bude pokračo-
vat i v následujícím období. Sjezd byl pro 
delegáty inspirací a povzbuzením do dal-
ší práce ve prospěch seniorské populace  
v kraji.          Leoš Jochec, předseda RSPK

2. sjezd Rady seniorů České republiky

Na nádvoří krajského úřadu prodávali farmáři
a udělovaly se ceny vítězům soutěže Regionální potravina Plzeňského kraje

Farmářský trh, kuchařské show a v nepo-
slední řadě předávání ocenění v soutěži 
Regionální potravina Plzeňského kraje 
2013, to vše bylo součástí třetího ročníku 
Festivalu regionálních potravin. Festival se 
uskutečnil koncem května přímo na ná-
dvoří Krajského úřadu Plzeňského kraje.

Na farmářském trhu si návštěvníci 
mohli zakoupit vítězné výrobky jak z letoš-
ního, tak z minulých ročníků soutěže. Le-
tos zde mělo stánek 24 firem. K vidění byla 
kuchařská show v podání vítěze soutěže 
„Vaříme s Regionální potravinou Plzeň-
ského kraje“ – Hotelové školy Plzeň nebo 
člena Národního týmu kuchařů České re-
publiky Patrika Bečváře. Novinkou letošní-
ho festivalu byly dílny farmy Moulisových, 
kde si zájemci mohli vyzkoušet, jak se dojí 
kráva, stlouká máslo nebo mlátí obilí. 

Značku regionální potravina letos získaly výrobky: 
• Přešínská tlačenka speciál – Řeznictví a uzenářství Herejk, s.r.o.
• Svatební koláče se šlehaným máslem – Vlasta Václavíková – Cukrárna a pekárna U Marka
• Pošumavské řezy s tvarohovou náplní a směsí lesního ovoce – SŠZP, Klatovy
• Nebílovský mošt – příchuť jablko, červená řepa a mrkev – Lukrena, a.s.
• Jablka sušená – Lukrena, a.s.
• Siven uzený s hlavou – Zpracovna ryb Klatovy, a.s.

Zvláštní ocenění 
Cena hejtmana PK Milana Chovance
• Železnorudské pivo světlý medový speciál 13stupňový Pašerák – Horský hotel Belveder
Pohár předsedy MAS Pošumaví  z. s. p. o. Václava Petruse
• Šumavské maso – Šnebergr – řeznictví, uzenářství
Pohár předsedy Krajské agrární komory Plzeň Jaroslava Šímy
• Plzeňská roštěná – Kvarda spol. s r.o.
Pohár předsedy správní rady Úhlava, o. p. s. Pavla Honzíka
• Libové uzené – Plzák z Plzně s.r.o.

Kuchařské show zaujaly nejen dospělé, ale také 
děti.

Velký zájem návštěvníků byl o možnost vyzkoušet si, jak se dojí kráva.
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Drtivá většina ambulantních pacientů 
Domažlické a Stodské nemocnice je spo- 
kojena s úrovní péče i přístupem perso-
nálu a v případě potřeby by svým zná-
mým ošetření v nemocnicích doporučila. 
Vyplývá to z hodnocení dotazníků spo-
kojenosti pacientů, který zavedl v tom-
to roce ve všech řízených nemocnicích 
akutní péče Zdravotnický holding Plzeň-
ského kraje. V Domažlicích a Stodu za-
čal průzkum v polovině ledna. Do konce 
dubna se sešlo 648, resp. 105 vyplně-
ných dotazníků. 

„Nejvíc návštěvníků bylo v obou ne-
mocnicích spokojeno s čistotou. V Domaž-
lické nemocnici bylo 96,2 % respondentů 
spokojeno velmi a 3 % spíše spokojena. 
Jen osm desetin procent dotázaných bylo 
nespokojeno. Ve Stodu byli s čistotou spo-
kojeni všichni, konkrétně 88,4 % dotáza-
ných velmi a 11,6 % spíše ano,“ uvedl 
mluvčí holdingu Jiří Kokoška. Ošetření ve 
Stodské nemocnici by zcela jistě doporu-
čilo známým 77,7 % dotázaných a v Do-
mažlické 81,8 %. Shodně 18 % by ošetření 
spíše doporučilo.

V dotaznících se hodnotí sedm para-
metrů spokojenosti. Mimo jiné úroveň sou-
kromí a intimity a také, zda lékař či sestra 
poskytla ošetřovaným dostatek informací, 
které pacient očekával. Pět dotazů má cha-
rakter průzkumu. Zjišťuje se třeba, jak se 
pacienti do ambulancí nejčastěji dopravují 
a jaké jsou čekací doby. Většina pacientů 
přijíždí do nemocnic autem (DN – 81,5 %, 

SN 84,4 %), následuje cesta pěšky (DN – 
9,1 %, SN – 6,25 %). V obou nemocnicích 
trvá lidem cesta k ošetření nejčastěji do 30 
minut (DN – 88,8 %, SN – 93,7 %).

Holding prý nejvíce zajímají upozorně-
ní na dlouhé čekací doby a obecně nega-
tivní jevy. „Mít kladné hodnocení je milé, ale 
pro případné další zlepšení je podstatné 
znát slabiny. Právě proto dotazníky nehod-
notí samy nemocnice ale řídící subjekt, aby 
se lidé nebáli napsat, že se jim něco nelíbí. 
Dotazník pak mohou poslat předtištěnou 
obálkou zdarma přímo na holding nebo jej 
dát do schránky u recepcí, kde si je pracov-
níci holdingu vyzvedávají,“ říká Kokoška.

Vyzývá, aby se lidé na druhé straně 
dotazníku k problémům rozepsali. Stává se 
totiž, že v dotazníku zaškrtnou, že jsou 
nespokojeni s přístupem personálu či 
s péčí, ale nevysvětlí už proč. A bez toho 
nelze navrhnout jakákoli opatření.

Dotazníky už jsou také v Klatovské  
a Rokycanské nemocnici. Tam byly zave-
deny v květnu. Podrobnosti k hodnocení se 
budou objevovat průběžně i na interneto-
vých stránkách nemocnic.

Pacienti jsou spokojeni s ošetřením

V Klatovské nemocnici začala poslední 
významná investice související s vý- 
stavbou nového monobloku. V soused-
ní napojené budově se rekonstruuje 
stravovací provoz. Modernizace vyjde 
na 18,3 milionu korun. Investorem je  
Plzeňský kraj.

„Důvodem investice je, že kuchyně 
nevyhovovala potřebám nového mono-
bloku a gastro-technologie byla zasta-
ralá. Nebyla přizpůsobena pro tabletový 
systém, který je běžný ve všech moder-
ních nemocnicích, a některé vybavení 
bylo staré i desítky let,“ uvedl vedoucí 
technického oddělení nemocnice Vác-
lav Jakl s tím, že kuchyně od svého 
otevření v 70. letech nikdy neprošla 
kompletní rekonstrukcí, ale jen dílčími 
opravami. 

Tabletový systém znamená, že kaž-
dému pacientovi je dopravován pokrm  
v uzavřeném tepelně chráněném boxu 
až na jednotlivá oddělení či přímo na 
pokoj. Tento systém je hygieničtěj-
ší, méně pracný a garantuje distribuci  

ordinované diety. „Dříve jídlo servírova-
ly podle lístku až na oddělení všeobec-
né sestry. To bylo náročnější i časově. 
Nádobí se pak muselo mýt v kuchyň-
kách na oddělení,“ popisuje náměstky-
ně ředitele nemocnice pro ošetřovatel-
skou péči Vladislava Veselá.  

Rekonstrukce kuchyně i jídelny 
pro zaměstnance nemocnice skončí  
v červenci. Po dobu rekonstrukce se 
jídlo do nemocnice dováží. Dohřívá se 
a pacientům servíruje na tablety v pro-
vizorních podmínkách. Zaměstnanci se 
stravují v konferenční místnosti v sou-
sedství rekonstruované jídelny. Z eko-
nomických důvodů nemůže nemocnice 
dočasně zajistit teplé večeře. Jakmile 
se ale nová kuchyně zprovozní, teplé 
večeře se vrátí. 

Klatovská nemocnice vydá denně 
zhruba tisícovku jídel. Polovina z toho 
jsou obědy, zbytek snídaně a večeře. 
Rekonstrukci stravovacího provozu 
provádí společností Invest Tel a Hra-
kostav. Zvítězily ve veřejné zakázce  

z přelomu loňského a letošního roku.  
V ní nabídly nejnižší cenu. Do soutěže 
se přihlásilo pět uchazečů.

v Domažlické a Stodské nemocnici 

Rekonstrukce stravovacího provozu bude 
ukončena v červenci.

Klatovská nemocnice rekonstruuje
stravovací provoz
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3. Partnerské fórum Plzeňského kraje 

Hospodářství: Plzeňský kraj a Horní Falc 
– Náskok díky kooperaci, takový byl název  
3. Partnerského fóra, které se uskutečni-
lo ve dnech 13. a 14. května 2013 v ně-
meckém Neunburgu vorm Wald. Čeští  
a němečtí politici a odborníci diskutovali  

o společných otázkách, propojených ten-
tokrát tématem hospodářství.     

Hornofalcké městečko Neunburg vorm 
Wald, ležící v okrese Schwandorf, se le-
tos stalo hostitelem diskusního fóra, které 
se každoročně koná v rámci spolupráce 
sousedních regionů Plzeňského kraje  
a Horní Falce. Tento rok se na konferenci 
sešlo více než 250 účastníků. Význam fóra 
vyjadřovala také přítomnost státního mini-
stra Bavorska pro hospodářství, infrastruk-
turu, dopravu a technologie Martina Zeila  
i bavorské ministryně pro spolkové a ev-
ropské záležitosti Emilie Müllerové. 

Při slavnostním zahájení připomně-
la vládní prezidentka Horní Falce Brigitta 
Brunnerová, že spolupráce obou regionů 
je dána geograficky, historicky, kulturně  
i ekonomicky. „Regionální spolupráce je 
příkladnou formou spolupráce a podpory ži-
vota občanů,“ zdůraznil náměstek hejtmana 
Plzeňského kraje Václav Šlajs. K co nejužší 
spolupráci na různých úrovních, která by 
zvýšila konkurenceschopnost a hospodář-
skou stabilitu společného regionu, vyzvala 
také ministryně Emilia Müllerová. Zástupce 
Bavorska při Evropské komisi Henning Arp 
nastínil nadcházející dotační období 2014 – 

2020. Jiří Horáček, vedoucí odboru pro regi-
onální přeshraniční spolupráci Ministerstva 
pro místní rozvoj ČR, se vyjadřoval ke kon-
krétní česko-německé spolupráci. Operační 
programy se podle něj podaří schválit a vy-
hlásit nejdříve do poloviny roku 2014.

Ve čtyřech tematických blocích hlavní-
ho dne konference se diskutovalo o odbor-
ném a jazykovém vzdělávání na obou stra-

nách hranice, o infrastruktuře a cestovním 
ruchu, dále o spolupráci vysokých škol 

a inovacích a o regionálním marketingu  
a trhu práce. Tématem, které spojovalo 
jednotlivé diskusní bloky, bylo hospodář-
ství. 

Diskuse byly zaměřeny především na 
výměnu informací v jednotlivých oblastech 
spolupráce. Ve čtyřech panelových dis-
kusích na výše uvedená témata o svých 
zkušenostech diskutovali politici, odborníci 
a lidé, kteří se s danou problematikou se-
tkávají ve své každodenní pracovní praxi. 
V průběhu těchto diskusních bloků a na 
ně navazujících workshopů byla formulo-
vána řada strategických cílů, které budou 
naplněny v příštích letech v rámci nového 
projektu přeshraniční spolupráce. Jedná 
se například o vytvoření učňovského ba-
vorsko-českého jazykového a odborného 
vzdělávacího programu, přestavbu želez-
ničního spojení Mnichov – Řezno – Plzeň 
– Praha nebo zlepšování silniční sítě mezi 
oběma zeměmi. 

Pracovat se bude také na posílení 
komunikace a spolupráce mezi podniky  
a vzdělávacími institucemi i na společném 
marketingu cestovního ruchu a výstav-
bě přeshraniční turistické infrastruktury. 
To i řada dalších bodů je obsahem zá-
věrečné deklarace, kterou po skončení 
konference podpisem stvrdili vládní pre-
zidentka Horní Falce Brigitta Brunnerová  
a náměstek hejtmana Plzeňského kraje 

pro regionální rozvoj, fondy EU a informa-
tiku Ivo Grüner.    

a Horní Falce se týkalo hospodářství

Partnerské fórum se uskutečnilo v německém městě Neunburg vorm Wald.

Prezidentka Horní Falce Brigitta Brunnerová a náměstek hejtmana Plzeňského kraje pro regionál-
ní rozvoj, fondy EU a informatiku Ivo Grüner (ČSSD) při podpisu deklarace.
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Stejně tak jako v předchozích letech, i le-
tos budou mít děti v Plzeňském kraji mož-
nost putovat od 1. července do 31. srpna  
s Prázdninovou štafetou. Letos se do sou-
těže zapojil projekt Plzeň 2015.

Tradiční rodinná soutěž „Prázdninová 
štafeta“ je určena dětem a mládeži do 18 
let. Každý, kdo navštíví o letních prázdni-
nách alespoň 12 ze 46 vybraných turistic-
kých cílů v Plzeňském kraji, ale z tohoto 
počtu alespoň dva s tematikou Plzeň 2015, 
a zašle vyplněný účastnický list na adresu 
Zoologické a botanické zahrady v Plzni  
a nově také emailem na adresu: prazdni-
novastafeta@plzensky-kraj.cz do 2. září 
2013, bude oceněn zajímavými cenami. 
První cenou pro vylosovaného výherce 
bude rodinný zahraniční zájezd do Paříže 
do Disneylandu, který již tradičně zajistí CK 
BUS TOUR Foltýnová.

Jedenáctý ročník bude unikátní pro-
pojením na projekty a akce, které se  
v prázdninových měsících budou konat pod 
záštitou Evropského města kultury 2015 
(EHMK 2015), objeví se ale i další nové cíle 
– celkem 24. Novým spoluorganizátorem 
se tak vedle Plzeňského kraje, Zoologické 
a botanické zahrady města Plzně stává  
i Plzeň 2015, o.p.s.  „Od společné aktivity si 
slibujeme zviditelnění a přiblížení již realizo-
vaných projektů v rámci EHMK 2015 široké 
veřejnosti nebo upozornění na zajímavá 
místa a lokality, které se v blízké budouc-
nosti stanou místy, kde projekty vzniknou,“ 
vysvětluje Jiří Struček, náměstek hejtmana.

Více na webu: www.turisturaj.cz, www.
plzen2015.net, www.zooplzen.cz, www.iris.
snadno.eu.

 zaměřený na sociální oblast
Pomoc a podpora lidem v nepříznivé sociální situaci

Začíná 
„Prázdninová štafeta“

nově ve spojení  
s projektem Plzeň 2015

Děti a jejich dospělí průvodci se mohou letos těšit na možnost seznámit 
se s jedním z obnovených kostelů v Lukové u Manětína.

Osoba, která uvažuje o podání žádosti do 
domova pro seniory, respektive do domova 
pro osoby se zdravotním postižením nebo 
do domova se zvláštním režimem, by si nej-
dříve měla ověřit, že o poskytování sociální 
služby žádá u registrovaného poskytovatele 
sociálních služeb dle zákona 108/2006 Sb. 
o sociálních službách, ve znění pozdějších 
předpisů. Skutečnost, že poskytovatel soci-
ální služby je registrovaný (tzn. jeho činnost 
je kontrolována státními orgány a regulová-
na zákonem o sociálních službách a jeho 
prováděcí vyhláškou), lze ověřit na webo-
vých stránkách MPSV http://iregistr.mpsv.
cz/sluzba/rozsirenevyhledavanisluzby, na 
Krajském úřadu Plzeňského kraje, odbo-
ru sociálních věcí (tel. 377 195 570) nebo  
u sociálního odboru městského či obecního 
úřadu. 

Také je důležité před podáním žádosti 
u konkrétního poskytovatele toto zařízení 
(domov pro seniory, domov pro osoby se 
zdravotním postižením, domov se zvláštním 
režimem) osobně navštívit, prohlédnout si 
ho a zeptat se na všechny podmínky, za 
kterých bude sociální služba poskytnuta  
a případně si nechat předložit k nahlédnutí 
rozhodnutí o registraci. 

Pokud je poskytovatel služeb regist-
rován dle výše uvedeného zákona, může 
žádat úhradu za poskytnuté služby z pří-
spěvku na péči. Úhrada je regulována vy-
hláškou 505/2006 Sb., která je prováděcím 
předpisem zákona o sociálních službách  
a její výše nesmí být překročena.  Po úhradě 
za ubytování a stravu v domově pro seniory 
(domově pro osoby se zdravotním postiže-
ním, domově se zvláštním režimem) musí 
osobě zůstat alespoň 15 % jejího příjmu.

Na poskytování sociální služby a úhradu 
za ni, musí poskytovatel s klientem uzavřít 
písemnou smlouvu.

Registrovaný poskytovatel sociální služ-
by musí zajistit základní činnosti, které urču-
je výše uvedená vyhláška. Jedná se o:

• poskytnutí ubytování, úklid, praní  
a drobné opravy ložního a osobního prádla 
a ošacení, žehlení, za které uživatel hradí 
max. 200,- Kč denně - v úhradě jsou započí-
tány i provozní náklady související s poskyt-
nutím ubytování

• zajištění celodenní stravy odpoví-
dající věku, zásadám racionální výživy  
a potřebám dietního stravování, minimálně 
v rozsahu 3 hlavních jídel, za kterou uživa-
tel hradí max. 160 Kč denně za celodenní 
stravu, včetně provozních nákladů souvi-
sejících s přípravou stravy

• pomoc při zvládání běžných úkonů 
péče o vlastní osobu: např. pomoc při oblé-
kání a svlékání, pomoc při přesunu na vozík, 
pomoc při vstávání z lůžka, pomoc při po-
dávání jídla a pití, pomoc při osobní hygieně 

• pomoc při obnovení nebo upevnění 
kontaktu s rodinou, zprostředkování kon-
taktu se společenským prostředím 

• volnočasové a zájmové aktivity, ná-
cvik a upevňování motorických, psychic-
kých a sociálních schopností a dovednos-
tí, sociálně terapeutické činnosti, pomoc 
při uplatňování práv, oprávněných zájmů  
a obstarávání osobních záležitostí

Poskytovatel může ještě poskytnout 
fakultativní služby, za které může být sta-
novena úhrada v plné výši nákladů.

U registrovaného poskytovatele soci-
álních služeb je činnost a kvalita poskyto-
vané služby kontrolována státními orgány.

Jednou ze zastávek „Prázdninové štafety“ se může stát i místo, kde se 
svým programem představí regionální Autobus linky 2015. 
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Již počtvrté vyhlásil náměstek hejt-
mana Plzeňského kraje pro oblast škol-
ství, sportu, kultury a cestovního ruchu 
Jiří Struček soutěž s názvem „Řemeslo 
má zlaté dno“, která je určena žákům 
základních a středních škol Plzeňské-
ho kraje. Soutěžící jsou rozděleni do tří 

kategorií: 1. stupeň ZŠ, 2. stupeň ZŠ  
a 1. a 2. ročník škol středních. Paleta 
soutěžních výrobků je opravdu bohatá 
např. učební pomůcky, suvenýry, hračky, 
nástroje, šperky.

Školní kola soutěže „Řemeslo má 
zlaté dno“ končila 26. dubna 2013. Do 
krajského kola, kam mohla škola po-
slat pouze jeden výrobek v dané ka-
tegorii, se zapojilo celkem 36 škol se 
60 pracemi. Odborná porota zasedala  
9. května na Středisku služeb školám 
v Plzni a měla rozhodně nelehký úkol. 
Vítězové jednotlivých kategorií obdrže-
li hodnotné ceny. Notebooky za první 
místa, digitální kamery za místa druhá  
a MP4 přehrávače za místa třetí. 

Ceny byly slavnostně předány  
13. června 2013 v Techmania Science 
Centru v Plzni. Zde budou všechny vý-
robky zaslané do soutěže vystaveny až 
do konce června. „Jsem rád, že soutěž 
´Řemeslo má zlaté dno´ se v našem kraji 
již stala tradicí a daří se jí postupně plnit 
cíl, který jí byl stanoven už při vyhláše-

ní prvního ročníku v roce 2009 – zvýšit 
zájem žáků základních škol o technické 
vzdělávání,“ zhodnotil náměstek hejtma-
na Jiří Struček.

Soutěž „Řemeslo má zlaté dno“ zná vítěze 

Vítězové soutěže
„Remeslo má zlatá dno“  
1. kategorie
Jakub Demčo ze ZŠ Tachov, Hornická – 
Loď

2. kategorie
Michaela Musilová ze ZŠ Tachov, Hornická 
– maketa Tachovského koupaliště

3. kategorie 
Karel Němeček ze SOU elektrotechnické-
ho, Plzeň, Vejprnická – LED CUBE 8x8x8. 

Kromě uvedených cen získal Jaroslav Ho-
molka ze SŠ Bor Cenu hejtmana za Model 
motocyklu. Za krásný prsten ocenil ná-
městek hejtmana Jiří Struček žákyni SZŠ  
a VOŠ zdravotnické Annu Havryshynu. 
Cenu OŠ KÚ Plzeňského kraje získal za 
Zvon na stěnu žák SŠ Oselce. 

Tachovský dětský sbor slaví „čtyřicítku“
Znají ho téměř po celé Evropě, ale také  
v Číně, Brazílii, Argentině nebo Jihoafric-
ké republice. Na svých cestách doma i ve 
světě reprezentuje mateřské město Tachov, 
Plzeňský kraj i celou zemi. Řeč je o Tachov-
ském dětském sboru (TDS), který právě 
slaví 40 let existence. Po celou dobu stojí  
v jeho čele sbormistr Josef Brabenec.

Učitel hudby a ruštiny Josef Brabenec 
dostal kdysi na Základní devítileté škole  
v ulici K. Světlé (dnešní Hornické ul.) v Ta-
chově na starost pěvecké vystoupení dětí. 
Z prezentace v rámci takzvaných akademií 
se záhy stalo pravidlo a na světě byl školní 
sbor. To se psal rok 1967. „Byli jsme hodně 
žádaní, měli jsme i osmdesát vystoupení za 
rok,“ upřesňuje učitel.  O pět let později do-
šlo ke spojení se sborem ZDŠ Kostelní ul. 
v těleso ‚Městský sbor‘, posléze ‚Tachovský 
dětský sbor‘. V té době vznikly také příprav-
ky. Pomáhala samozřejmě řada dalších uči-
telů a pomocníků, s klavírním doprovodem, 
korepeticí, zkouškami přípravek, hlasovou 
průpravou. „O sbor byl tehdy mezi rodiči  
a dětmi obrovský zájem, mohli jsme si vybí-
rat. Ke zkoušce do přípravky přišlo 115 dětí. 
V nejlepších letech měl sbor dohromady  
i 280 dětí. Taky se začínalo s táborovým 

soustředěním, to letošní bude už devětatři-
cáté,“ říká Brabenec. 

„Co mě po celá léta u sboru drží? Matka 
mě u něj drží,“ prohlašuje Josef Brabenec  
s úsměvem na rtech ke své ženě Jaroslavě. 
Právě ona je po celou dobu jeho ‚duševní 
oporou‘ a nepostradatelnou pomocnicí. „Ale 
kdyby mě to nebavilo, nedělal, bych to,“ do-
dal. Do sboru samozřejmě chodily i jejich 
dvě děti.

Radost ovšem doprovází starost. „Co 
mě těší a zlobí? Pravidelně každý týden 
něco. Zlobí mě laxnější docházka dětí. Na 
to jsme nebyli zvyklí. Pak ale přijde koncert  
a nabitý sál. To je velká radost a odměna. 
Stejně tak je fajn, když se povede zahra-
niční zájezd. Radost mám i ze setkání s vy-
sloužilci. Poctivě chodí na zkoušky při kaž-
dém výročí jednou za pět let. Je vidět, že jim 
zpěv přirostl k srdci,“ konstatuje sbormistr.

Tachovský dětský sbor při vystoupení.  Autor: J. Brabencová

Vítěznou cenu ve 2. kategorii za maketu Ta-
chovského koupaliště předal náměstek Jiří 
Struček Michaele Musilové ze ZŠ Tachov.
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Obránce plzeňské Viktorky David Limber-
ský je považovaný za největšího patriota. 
Po zisku titulu v Gambrinus lize a těsně 
před tím, než odjede na dovolenou, odpo-
věděl pro měsíčník Plzeňský kraj na něko-
lik otázek.
Jak se cítíte pár dní po zisku druhého mis-
trovského titulu?

Je to fantastický pocit, zažili jsme 
skvělou sezonu, postoupili v Evropské lize  
a v domácí lize vyhráli titul. Co víc by si 
mohl fotbalista na klubové úrovni přát.
Kdy jste začal v pohár věřit?

Věřit jsem nepřestal ani na sekundu, 
nicméně jistota zavládla až ke konci zá-
pasu v Hradci. Letos byla liga opravdu vy-
rovnaná a do posledního kola se bojovalo 
o mistrovský titul. Když rozhodčí odpískal 
konec, byla to euforie.
Který titul je pro Vás důležitější? Ten  
z roku 2011, nebo současný? Proč?

Osobně asi ten druhý – získali jsme 
ho v extrémně náročné sezoně. V ročníku 
2010/11 nám úžasně vyšla první polovina 
a celkově jsme v soutěži hráli prim. Letos 
se do boje o první místo mohlo zamíchat 
víc klubů a celkově byla letošní sezona vy-
rovnanější. V domácí lize je titul tím nejcen-
nějším, co se dá získat, a obě první místa 
jsou pro mě jedny z nejlepších momentů 
kariéry. Tento druhý jsem si nicméně vysnil, 
nestydím se přiznat, že jsem při předání 
poháru měl v očích slzy.  
Je nějaký zápas z letošního ročníku, který 
byste si chtěl zahrát znovu se stejným vý-
sledkem?

Asi bych volil ten poslední s Hradcem, 
to by člověk mohl zažívat pořád.
Překvapilo Vás, že jste se ocitl v nominaci 
Jedenáctky dvacetiletí Gambrinus ligy? 

Je pro mě pocta být v nominaci s le-
gendami českého fotbalu. Navíc v anketě, 
která mapuje celých dvacet let Gambrinus 

ligy. Na mojí pozici hrálo spoustu skvělých 
hráčů, moc si toho vážím. Bez Viktorie, 
spoluhráčů, trenéra a skvělých fanoušků 
Plzně bych se však tomuto ocenění ani 
nepřiblížil – vím, že tato formulace zní jako 
klišé, nicméně je naprosto pravdivá.
Jak bude vypadat Vaše dovolená?

Bude krátká (úsměv). S rodinou by-
chom se rádi vydali někam do tepla, nicmé-
ně osobně žádné vysněné místo nemám. 
Chci jen strávit co nejvíce času s dětmi  
a přítelkyní.  
Co nejraději ve svém volném čase děláte?

Snažím se především kvalitně rege-
nerovat a odpočívat, protože jsem měl  
v posledních měsících poměrně nabitý pro-
gram. Oblíbil jsem si golf, ale neměl jsem 
moc času toulat se po hřištích. Snad přes 
léto zapracuji na svém handicapu (úsměv).
Všichni fanoušci Plzně věří, že se probo-
jujete do Ligy mistrů. S kým byste si v ní 
chtěl zahrát?

V předkolech bych si chtěl zahrát  
s týmy, přes které by byla reálná šance po-
stoupit do skupinové fáze. Dál se neodvá-
žím předpovídat. Chceme se soustředit na 
zápasy předkol a nedívat se zbytečně moc 
dopředu.

Limberský: Při předání poháru
jsem měl v očích slzy
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Univerzita chce být vzdělávací institucí 

Rektorka Západočeské univerzity v Plzni 
Ilona Mauritzová se koncem května setka-
la s hejtmany krajů Plzeňského a Karlovar-
ského nad tématem spolupráce v oblasti 
vysokoškolského vzdělávání v západočes-
kém regionu. 

„Chtěli bychom pojmout ZČU jako 
univerzitu, která zajišťuje vysokoškolské 
vzdělávání pro dva velké regiony. Jde nám 
o zabezpečení vzdělávání i pro Karlovar-
ský kraj, a to především v technických 
oborech a v oborech ekonomických a pe-
dagogických,“ řekla po setkání s hejtmany 
rektorka Ilona Mauritzová. 

Ta informovala hejtmany obou dotče-
ných krajů o tom, že Západočeské uni-
verzitě klesá každým rokem počet státem 
zaplacených studentů. Tento údaj vyjadřu-
je tzv. směrné číslo. „Univerzita má nece-
lých 16 000 studentů, ale pro rok 2013 jich 
má zaplacených 13 600,“ uvedla rektorka 
Mauritzová. 

Od roku 2011 s výhledem do roku 2014 
je úbytek ve směrném čísle bezmála 4000 
studentů, což je podstatně více než na ji-
ných univerzitách. „Z toho, o kolik studen-
tů, vyjádřeno směrným číslem, univerzita 
v posledních letech přišla, jsem zděšen,“ 

komentoval situaci hejtman Karlovarského 
kraje Josef Novotný. Karlovarský kraj je 
přitom, co se týče vysokoškolského vzdě-
lávání, na Plzni závislý.

„Úbytek směrného čísla není v žád-
ném případě způsoben tím, že by o stu-
dium byl ze strany uchazečů malý zájem. 
Ministerstvo ale snižuje rozsah plateb za 

počet studentů,“ doplnil hejtman Plzeň-
ského kraje Milan Chovanec. Hejtmani 
proto chtějí o této věci jednat se zástupci 
ministerstva školství. Podle Josefa Novot-
ného by ministerstvo mělo při rozhodování  
o směrných číslech zohlednit i počet oby-
vatel Karlovarského kraje, který vlastní 
univerzitu nemá.

Poslední dobou je Plzeň hlavním městem 
sportu. Mám upřímnou radost z toho, že 
se nám daří. Nyní bychom všichni společ-
ně měli napnout síly, aby naše město také 
úspěšně zvládlo být Evropským hlavním 
městem kultury v roce 2015.
Zvýšení zaměstnanosti a nové investice

Pokud naši roli zvládneme dobře, 
přinese to nejen Plzni, ale celému kraji 
výhody, ze kterých budeme čerpat ještě 
dlouhá léta. Příliv investic, turistů, zvýšení 
zaměstnanosti, rozvoj vzdělávání, opra-
vené památky a veřejné prostory, to jsou 
věci, na které si každý bude moci takříkajíc 
sáhnout, úspěchy, které bude možné vyjá-
dřit čísly. Kromě toho ale má projekt také 
přínosy, jež nejdou zcela dobře měřit čísly, 
například výrazně více umožní všem ob-
čanům společně se zapojovat do aktivního 
utváření prostředí okolo nás.
Musíme spojit síly

Věřím v to, že existují důležité věci, 
které jsou v zájmu všech, kvůli kterým je 

možné na chvíli zapomenout na politic-
kou svářlivost, a projekt Plzeň – Evropské 
hlavní město kultury 2015 je právě jednou 
z nich. Přestože se titul vždy vztahuje 
pouze k městu, my chceme, aby byl do 
projektu zapojen celý kraj. Řada stěžej-
ních projektů má proto výrazný regionální 
rozměr. Plzeňský kraj budeme prezen-

tovat jako kraj vzdělaných a kreativních 
lidí, jako kraj světově unikátní barokní ar-
chitektury i jako kraj cest a poutí. Poprvé 
v historii budeme zvát návštěvníky také 
zcela mimo města, do volné krajiny a pre-
zentovat tak další český fenomén, nema-
jící v Evropě obdobu – turistiku a sofisti-
kovaný systém pěších a cyklistických tras. 
Proto jsme společně připravili „Memoran-
dum o spolupráci Plzeňského kraje a sta-

tutárního města Plzně při realizaci projek-
tu Plzeň – Evropské hlavní město kultury 
2015“. Po schválení tohoto memoranda 
zastupitelstvy kraje a města tak vznikne 
jasný rámec, v němž bude tato vzájemně 
prospěšná spolupráce probíhat.
Vzpruhu potřebují všichni

Ve všech městech, která kdy v histo-
rii titul Evropské hlavní město kultury zís-
kala, došlo k obrovskému nárůstu turistů  
a ekonomickému rozvoji. Ekonomický 
přínos pro náš kraj, naše město a hlavně 
naše občany bude jasný a měřitelný. Jsem 
přesvědčen, že právě v této době, kdy je 
těžké sehnat práci, kdy je složité provozo-
vat živnost nebo firmu, v době, kdy všich-
ni potřebují vzpruhu, musíme táhnout za 
jeden provaz a udělat vše pro to, aby se 
to povedlo. Evropské hlavní město kultury 
pro nás všechny představuje velkou příle-
žitost!

Martin Baxa (ODS), primátor města 
Plzně a zastupitel Plzeňského kraje

Rektorka ZČU v Plzni Ilona Mauritzová při setkání s hejtmanem Plzeňského kraje Milanem Cho-
vancem (ČSSD; na snímku) a hejtmanem Karlovarského kraje Josefem Novotným (ČSSD).

pro celý západočeský region

Co přinese Evropské hlavní město kultury 
našim občanům?
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Luštíme SUDOKU

Děkujeme za spolupráci www.sudoku-klub.cz.

Titul Stavba roku Plzeňského kraje 2012 
získaly tři objekty

V kategorii rekonstrukce budov porota oce-
nila titulem Stavba roku revitalizaci objektu 
Františkánského kláštera v Plzni a zřízení 
Muzea církevního umění Plzeňské diecéze, 
mezi sportovními a volnočasovými stavba-
mi získala titul rekonstrukce a přístavba 
fotbalové tribuny a šaten v Kasejovicích  
a třetí oceněnou stavbou je park U Plzeň-
ské brány Rokycany v kategorii veřejná pro-
stranství. Letos poprvé byla udělena i Cena 
veřejnosti.

Desátý ročník veřejné soutěže Stavba 
roku Plzeňského kraje 2012 vyvrcholil pře-
dáváním ocenění v sále Měšťanské besedy 
v Plzni. Z celkem 19 nominovaných staveb 
v pěti kategoriích byly uděleny tři tituly. Cenu 
veřejnosti získala rekonstrukce objektu na 
kavárnu a restauraci v Radnicích. Do hla-
sování se zapojily téměř dvě tisícovky lidí. 
Opravená budova v Radnicích obdržela 
také Čestné uznání poroty.

Další stavbou, která porotu oslovila  
a odnesla si tak Cenu poroty, byla rekon-

strukce firemního obchodu s elektroinsta-
lačním materiálem K&V ELEKTRO.

I letos byly uděleny nestatutární ceny. 
Cenu hejtmana Plzeňského kraje získalo 
dokončení výstavby východní kaple v Ma-
riánské Týnici. Další rekonstruovanou stav-
bu ocenil primátor města Plzně, jedná se  
o rekonstrukci Mikulášského náměstí v Plz-

ni. Cenu OHK Plzeňsko si odnesla novostav-
ba zdravotnického zařízení Genetika Plzeň.

V kategorii veřejná prostranství získal titul Stavba roku Plzeňského kraje 2012 park U Plzeňské 
brány v Rokycanech.

Soutěž
s měsíčníkem

Soutěžní otázka na měsíc červen zní:
Kdo z týmu FC Viktoria Plzeň je 
autorem poslední branky v letoš-
ní sezoně Gambrinus ligy?

Správné odpovědi zasílejte na adresu: 
redakce@plzensky-kraj.cz, do předmě-
tu vepište heslo: „Viktorka“. 

Soutěžíme o kni-
hu Viktoria Plzeň 
- MISTŘI! z nakla-
datelství NAVA  
a fotbalové dresy.

Podmínky soutěže 
naleznete na www.
plzensky-kraj.cz.

Správné odpovědi z minulého čísla: 
exTRAlIGA: Hokejová extraliga se  
v České republice hraje od roku 1993.  
Výherci:
Roman Křivka, Plzeň 
Vladimír Červenka, Tachov
Pavel Kubíček, Plzeň
ReGIONálNí POTRAVINA: letos se 
konal 3. ročník udělování titulu Regio- 
nální potravina Plzeňského kraje.
Výherci:
Štěpánka Hrušková, Nezvěstice
František Vaigl, Plzeň 
Anna Kašová, Stod

Dramatická sezona fotbalové Gambrinus ligy 2012/13 skončila triumfem Viktorie Plzeň. Byla v čele tabulky po většinu soutěže, od 14. kola prakticky nepřetržitě, ale nakonec se stejně rozhodovalo až ve vypjatém finiši. Svěřenci trenéra Pavla Vrby vyhráli českou nejvyšší soutěž podruhé během tří let a pomohli společně  s hokejisty HC Škoda pro Plzeň získat double, tedy titul ve dvou nejsledovaněj-ších sportech v republice. 
    V této knize je chronologicky zaznamenána cesta Viktorie Plzeň za ligovou mistrovskou korunou. Ohlédnutí za jednotlivými zápasy doplňují statistiky  a kvalitní fotografie. Publikace je jedinečnou připomínkou, s níž se každý fanou-šek může i po letech vracet ke skvělé sezoně, v níž plzeňský klub obnovil vládu nad tuzemským fotbalem. 

obálka-správný rozměr.indd   1

4.6.2013   13:35:12
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Slovo zastupitele

Před krajskými volbami jsme se mohli 
dočíst z letáků ČSSD, jak Plzeňský kraj 
výborně hospodaří. Pan hejtman Milan 
Chovanec se častokráte chlubil, že Plzeň-
ský kraj je jediným nezadluženým krajem 
u nás. To je sice pravda, ale nebýt nastřá-
daných rezerv do roku 2008, situace by 
byla zcela jiná. I člověk s minimálními zna-
lostmi fungování veřejné správy si dokáže 
spočítat, že pokud každoročně převyšují 
výdaje nad příjmy, dříve nebo později 
minulé rezervy dojdou. Levice v minulém 
volebním období, s výjimkou roku 2011, 
ovlivněného dotací na výstavbu Klatov-
ské nemocnice, dosáhla vždy ztrátového 
hospodaření. Závěrečný účet Plzeňského 
kraje za rok 2012 je další ukázkou toho, 
kam dospělo hospodaření kraje v posled-
ních letech. 

Prosím, počítejme spolu. Původně 
schválený schodek (ztráta) hospodaření 
na rok 2012 činil 73 250 tis. Kč.

Představitelé kraje se často vymlouva-
jí na evropské projekty. Ano, tyto projekty 
nezřídka prohlubují schodky hospodaře-
ní. Na peníze z Evropské unie se dlouho 
čeká. Některé výdaje EU nakonec ani 
neproplatí. Když vyčíslíme skutečný vliv 

tzv. individuálních pro-
jektů s podporou EU na 
zhoršení výsledku hos-
podaření kraje, jedná 
se o částku 143 960 tis. 
Kč. V případě Klatov-
ské nemocnice je však 
z různých důvodů sal-
do kladné (+15 133 tis. 
Kč). Takzvané služby 
obecného hospodář-
ského zájmu (SOHZ 
– výdaje do nemocnic 
na pokrytí ztrát) činily oproti schválenému 
rozpočtu vyšší částku o 547 tis. Kč. Abych 
byl maximálně korektní, tak nižší daňové 
výnosy zhoršily výsledek hospodaření  
o 37 040 tis. Kč. Tyto vyčíslené změny 
ovlivnily skutečný výsledek hospodaře-
ní. Dejme však tato čísla do početního 
vzorce. 73 250 tis Kč (schválená ztráta)  
+ 143 960 tis. Kč (vliv zhoršeného salda 
evropských projektů) – 15 133 tis. Kč (niž-
ší výdaje na Klatovskou nemocnici) + 547 
tis. Kč (SOHZ) + 37 040 tis. Kč (nižší daňo-
vé výnosy). Výsledkem je částka 239 644 
 tis. Kč. Přesně takový měl být maximální 
schodek hospodaření v minulém roce. 

Jaký schodek však 
byl ve skutečnosti vy-
kázán? 438 752 tis. Kč. 
Ztráta tedy vyšší o 200 
mil. Kč. Radní určitě bu-
dou tvrdit, že těch 200 
milionů Kč bez jakékoliv 
spolurozhodovací úlo-
hy zastupitelstva bylo 
vynaloženo cíleně na 
prospěšné účely. Potíž 
je v tom, že prospěšnost 
těchto výdajů hodnotí 

toliko devět radních. Ostatní členové zastu-
pitelstva včetně členů finančního výboru do 
toho vstupovat nemohou. KSČM a ČSSD 
si zařídila i v tomto volebním období abso-
lutní rozhodovací pravomoc nad rozpočto-
vými změnami. Takže se již tentokrát bude-
me zadlužovat. Půl miliardy úvěru z důvodů 
zajištění cash flow je „zdánlivá“ maličkost. 
Vždyť na vině jsou „Nečas s Kalouskem“. 
Ti přece zavinili špatné hospodaření  
Plzeňského kraje. Jsem optimista a věřím, 
že taková rétorika levice při dalších kraj-
ských volbách již u voličů nemůže projít.

Jiří Šneberger (ODS), 
zastupitel Plzeňského kraje

Hospodaření Plzeňského kraje ve velkém schodku (ztrátě)

Obce jsou odpovědné za odpady, kte-
ré produkují jejich obyvatelé a vytvářejí 
vlastní systémy nakládání s odpady na 
svém území – proto těchto systémů máme  
v kraji stejně jako počet obcí, tedy celkem 
501! Kraj pak určuje prostřednictvím Plánu 
odpadového hospodářství kraje koncepci  
a systém nakládání s odpady v kraji.  

Náš kraj je dlouhodobě jedním z nej-
lepších v celé republice v odděleném shro-
mažďování a třídění využitelných složek 
odpadů obalů a vyřazených elektrovýrob-
ků. Stejně tak máme na velmi slušné úrov-
ni i síť sběrných dvorů odpadů ve větších 
obcích a městech.

V polovině měsíce června začíná vý-
stavba zařízení pro energetické využívá-
ní odpadů v Chotíkově u Plzně. Zařízení, 
které má prostřednictvím moderního pro-
cesu spalování a čištění vzniklých spa-
lin proměnit směsné komunální odpady  
v teplo a elektrickou energii pro význam-
nou část obyvatel města Plzně. Toto zaří-
zení zásadně ovlivní nakládání s odpady, 
ale nevyřeší všechny směsné komunální 

odpady v kraji. Obce  
a kraj by se proto měly 
domluvit na společném 
systému nakládání  
s odpady v území na-
šeho kraje. Všechny 
příklady moderního 
nakládání s odpady ve 
vyspělé Evropě jsou 
totiž postaveny na in-
tenzivní spolupráci obcí 
a příslušných krajských 
či okresních vlád s tím, 
že společné řešení přináší společné efekty 
především ve formě finančních úspor. 

V kraji už máme menší, ale velmi dobré 
příklady toho, že to lze. Prvním je Sdružení 
obcí pro vybudování a provozování sklád-
ky Černošín, které vlastní několik zařízení 
pro nakládání s odpady i vlastní odpadář-
skou firmu a odpady si tedy dělají samy. 
Dalším příkladem je Svazek obcí okresu 
Plzeň-jih pro odpadové hospodářství. Ten-
to svazek osmdesáti obcí a měst společně 
zadal výběrové řízení na zajištění sběru  

a svozu nebezpečných 
a ostatních komunál-
ních odpadů dvakrát 
ročně z území obcí na 
tři kalendářní roky a tím 
snížil finanční náklady 
obcí skoro o polovinu! 

Máme-li tedy snížit 
stále rostoucí nákla-
dy v oblasti nakládání  
s odpady v celém na-
šem kraji, pak jedině 
spoluprací obcí a kraje 

- čím intenzivnější a konkrétnější, tím lep-
ší! Proto vyzývám starosty a zastupitelstva 
měst a obcí i vedení a zastupitele kraje  
k debatě nad integrovanou spoluprací  
v oblasti odpadů v území našeho, ze stra-
ny životního prostředí a jeho ochrany, vel-
mi zachovalého kraje. 

Marek Sýkora, 
krajský zastupitel

člen zastupitelského klubu TOP 09  
a Starostové,

starosta města Dobřany 

Odpady v kraji? Bez spolupráce obcí a kraje to nepůjde!
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Ruce si myjte pitnou vodou a mýdlem 
a utírejte do papírových ubrousků 
vždy zejména po styku s povrchy, kte-
ré byly v kontaktu se záplavovou vo-
dou nebo kaly, vždy před jídlem, pitím 

a také před kouřením. Dále vždy než se 
dotýkáte obličeje, ale samozřejmě i po 
použití WC. 

Ruce a obličej utírejte do papíro-
vých ubrousků. Máte-li rýmu, používej-

te papírové kapesníky pro jedno použi-
tí. Po styku se znečištěným materiálem 
suché ruce dezinfikujte alkoholovými 
přípravky (např. Spitaderm, Sterilium, 
Promanum N, Spitacid).

DŮleŽITá UPOZORNĚNí

• K pití používejte pouze vodu, jejíž    
zdravotní nezávadnost je ověře-
na!!!

• Při všech pracích užívejte 
ochranné pomůcky, především 
gumové rukavice a pevnou 
nepromokavou obuv!!!

Pravidla základní hygieny po záplavách
ZÁKLADNÍ HYGIENICKÉ PRAVIDLO: MYJTE SI PEČLIVĚ A ČASTO RUCE!!!

• Větrejte objekt průvanem.
• Odborně nechte zkontrolovat statiku 

objektu a stanovit rozsah poškození  
a návrh postupu asanačních prací.

• Zprovozněte inženýrské sítě: elektřinu, 
plyn, telefon, vodu a před zapojením 
nechte provést kontrolu odborníky.

• Odstraňte všechny nečistoty, nánosy 
bahna, zeminy, zničené předměty a za-
řízení.

• Vysoušejte zdivo pomocí přístrojů, ale 
vždy za přístupu čerstvého vzduchu.

• Z místnosti vyneste veškerý poškoze-
ný nábytek, koberce, předměty apod., 
postupujte od horních pater směrem 
dolů. Vždy při práci používejte osobní 
ochranné pomůcky včetně gumových 
rukavic a nepromokavých bot.

• Nepoškozený nábytek a předměty dez-
infikujte, dopravní prostředky nechte 
asanovat v servisu.

• Zabezpečte odvoz poškozených výrob-
ků a jejich likvidaci.

• V okolí objektů zajistěte trvalé a důsled-
né odvodňování (vyčištění kalů, odpa-
dů, dešťovodů) a nezapomeňte také na 
kontrolu komínů.

• Je nutno zlikvidovat všechny výrobky 
z nasákavých a porézních materiálů, 
které byly zasaženy záplavovou vodou 
nebo bahnem (papír, filtrační materiály, 
dřevo) a folie z plastů.

• U elektrických a strojních zařízení, kde 
je demontáž problematická a neod-
borný zásah či opětovné neodborné 
smontování výrobku by mohlo ohrozit 
uživatele či obsluhu, je nutné, aby po 
mechanické očistě tyto úkony proved-
la servisní služba nebo výrobce. Čistit  
a dezinfikovat je nutné všechny části 
výrobku včetně skrytých prostor a ot-
vorů z vnější i vnitřní strany. Pokud tato 
zařízení či výrobky přicházejí do přímé-
ho styku s potravinami a po provedené 
sanitaci vykazují viditelné změny (po-
praskání, poškrábání, odloupání povr-
chových vrstev, zrezivění apod.), nebo 
zapáchají, mění barvu a chuť, nelze 
je pro styk s potravinami použít. Totéž 
platí i pro keramické výrobky, plastové 
tenkostěnné obaly a plastové kanystry.

• Výrobky, které jsou nasákavé a odolá-
vají působení dezinfekčních a čisticích 
prostředků, se očistí nejlépe tlakovou 
vodou, omyjí se roztoky detergentů, 
opláchnou pitnou vodou a dezinfiku-
jí (např. chlorovými přípravky – Savo, 
Chloramin T v koncentracích a době pů-
sobení doporučených výrobcem), opět 
se opláchnou pitnou vodou a osuší. Lze 
použít i fyzikální postup dezinfekce (var 
po dobu 10 minut, horký suchý vzduch  
v troubě při teplotě 160 oC po dobu 60 min, 
myčky nádobí s dezinfekčním roztokem).

PO NáVRATU Je NUTNO BYT VYSUŠIT, UKlIDIT A DeZINFIKOVAT!!!

• Na narostlou plíseň na stěnách je 
vhodné použít k prvnímu dezinfekč-
nímu zásahu přípravky s fungicidními 
(protiplísňovými) účinky.

• Podle rozsahu plísně je nutné volit 
vhodný aplikační postup – postřik, 
omytí, otření včetně různých kombi-
nací těchto postupů, a dezinfekci pro-
vádět i opakovaně.

• Mechanicky odstraňte po dezinfekci 
zbytky plísně (dle individuální situace 
volte nejvhodnější způsob – škrábá-
ní, otlučení na omítku).

• Plíseň nikdy neodstraňujte za sucha 
před aplikací přípravku, aby nedošlo 
k rozptýlení zdraví škodlivých vý-
trusů. Při likvidaci plísně používejte 
ochranné pracovní pomůcky a ochra-
nu dýchacích cest. 

• Odstraňte primární příčiny (stavební 
či teplotně vlhkostní poměry), které 
zajišťují vhodné podmínky pro rozvoj 
plísní.

• Po dezinfekci a na zaschlé stěny je 
vhodné aplikovat přípravky k preven-
tivní ochraně proti plísním ve formě 
nátěrů před malbou i přímo na omítku.

• Zajistěte vhodné proudění vzduchu 
(intenzivní a časté větrání) a nepro-
vádějte jiné práce, dokud stěny neza-
schnou.

PRAVIDlA PŘI lIKVIDACI PlíSNí 
V BUDOVáCH A BYTeCH

• Silně znečištěné prádlo namočte na 
4 hodiny do 3% roztoku Chloraminu T 
(připravíte rozpuštěním 12 vrchovatých 
polévkových lžic prášku v 10 litrech stu-
dené vody) nebo na 8 hodin do roztoku 
Sava originál (připravíte nalitím 1 litru 
Sava originál do 9 litrů vody).

• Méně znečištěné prádlo namočte po 
dobu 1 hodiny do 1% roztoku Chlor-
aminu T (připravíte rozpouštěním 4 vr-
chovatých polévkových lžic v 10 litrech 
vody) nebo do Sava Originál (1 litr Sava 
Originál nalijte do 9 litrů vody). Prádlo 
po dezinfekci vyperte obvyklým způso-
bem za použití pracího prášku. 

• POZOR! Chloramin T a Savo mají bělí-
cí účinky!

• Cennější šatstvo, které nelze dezinfi-
kovat, vysušte a nechte vyčistit v pro-
fesionální čistírně. Prádlo, které snese 
vyvářku, perte při teplotě nejméně 90°C 
nebo vyvařte po dobu 10 minut a ná-
sledně vyperte. Prádlo vyžehlete. Je 
nutné zabránit kartáčování a prášení. 
Totéž platí pro polštáře a přikrývky.

• POZOR! Savo originál, jiné přípravky 
obsahující chlornan sodný, Chloramin 
T nikdy nepoužívejte s jinými přípravky 
obsahující kyseliny, muže dojít k uvol-
nění toxického plynu chloru!

NeZAPOMeŇTe OČISTIT A DeZINFIKOVAT ODĚVY A PRáDlO!!!

Na webových stránkách Plzeň-
ského kraje www.plzensky-kraj.cz 
najdete i spoustu dalších neustále 
aktualizovaných odkazů týkajících 
se likvidace škod po povodních.


